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COURT RESUMES ON 10 JUNE 1986. 

~ffi BIZOS : My Lord, I would just like to place on record that 

Mr Vilakazi, accused no. 10, is not in court. He has gone to 

hospital. There is a letter on 5 June that an appointment 

has been made for Father Moselane, accused no~ 3, to be in 

Johannesburg at 14h00 for an eye specialist. So, if Your 

Lordship would grand him leave to leave after the short 

adjournment this morning. 

COURT : Yes, certainly. 

SALAMINA LETSOENYO, still under oath (Through interpreter)(lO) 

CROSS-ELli~INATION BY MR BIZOS (continued) : The shebeen that 

your husband came from when he made a report to you about a 

conversation, is that a shebeen affectionately known as the 

Maldoppie? -- Yes, that is the one. 

Did he come back sober or not? -- He had consumed some 

liquor. 

Was he sober or was he under the influence of liquor 

when he came home? He was not very drunk. 

But drunk? -- He had something to drink, yes. 

As far as your own evidence before His Lordship is (20) 

concerned, you were asked right at the beginning whether TSO 

had held meetings in Tumahole during 1984 and the answer 

was yes? -- Yes. 

And later on when you were asked about the Tumahole 

Students Organisation, you said you knew nothing about it? 

No, I do not know about it. 

In order to possibly avoid any confusion, His Lordship 

himself asked you but do you know about TSO. Do you recall 

that His Lordship asked you that question? -- Yes, I do. 

And then you said·you did not know anything about that(30) 

and you never heard about it? Do you remember that? -- Yes, 

... I I 
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I do. 

Do yoa realise that two bits of evidence, the one in the 

beginning and the one towards the end, just cannot be reconciled? 

Yes, I am aware of that. 

Can you explain this apparent contradiction that here you 

are saying that an organisation had meetings which you know 

about and you even went further and said that you were afraid 

to go to their meetings for the reason that you gave and then 

afterwards say you know nothing about this organisation~ 

I knew about the existence of the organisation in Tumahole(lO) 

but I did not attend their meetings. 

Well, why did you say you did not know about this organi­

sation at all then? -- (No reply) 

Any explanation? -- No. 

i~nat, if anything, do you know about the UDF? -- I only 

know about that organisation because Lister was wearing a 

T-shirt and Barnard was also wearing that. 
-

So, the only thing you know about it, is you saw two 

people wearing T-shirts? -- Yes. 

COURT : Lister is now Skosana. Is it Baardman or Barnard.(20) 

Lister is Skosana and the other one is Barnard. 

Barnard who? -- r.IJ:olokwana. 

!iffi BIZOS : Can you recall when you saw them wearing UDF 

T-shirts? -- That is the day when the,yvisited my residence. 

Were they both wearing UDF T-shirts on that day? -- Yes. 

On this day that your house was visited, for how long, if 

any period at all, would you say that your husband was in the 

house? -- I am not in a position to say for how long was he in the 

house, because he was going in and out. 

Did he go in and out on more than one occasion? (30) 

Yes, he would come in and then again walk out. 

··· I On 
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On how many occasions would you say that happened? -- I 

cannot recall on how many occasions he did that. 

I would like to place on record the reason why Skosana 

is not available to us, Ivly Lord. We have been informed that 

he has been subpoenaed by the State. That is why I am unable 

to put a version to this witness. 

HE=R;.;;,;O=-ND=E-R-.VRA,=G;;.;;m;;;;;;o.oo.G.J2EUR !JINE.:. HANEKOM Geen vrae. 

GEEN VERDERE VRAE. 

MNR. HANEKOM : U Edele, ek roep Philippus Johannes Cornelius 

Loots. Die getuie gaan getuig oor Atteridgeville/Sauls- (10) 

vill9. 

PHILIPPUS JOHAl'I""NES Q..QRJ~"ELIU.§_LOOTS, v.o.e. 

ONDERVR.AGHIG DEUR MNR. HANEKOM : U is 'n kaptein in die Suid- · ------ --
Afrikaanse Polisie verbonde aan die Veiligheidstak gestasioneer 

te Pretoria? -- Dit is korrek. 

Adjudant-offisier Du Toit werk onder u bevel sedert 1981? 

Nee, dit is nie heeltemal korrek nie. Sedert 1983. Ek is 

wel by Veiligheidstak gestasioneer sedert 1981. 

Sedert 1983 is u die eenheidshoof van die eenheid waarin 

adjudant-offisier Du Toit werk? -- Ek was waarnemend gewees(20) 

gedurende 1983. Ek het eenheidshoof geword van die spesifieke 

eenheid in 1984. 

Ken u vir beskuldigde nr. 21, Moses Chikane? -- Ja, dit 

is korrek, ek het hom persoonlik ontmoet. 

Vertel asseblief vir die Hof wat aanleiding daartoe gegee 

het dat u hom ontmoet en wanneer u hom ontmoet het? -- Net 

kort agtergrond. Ek het gearriveer by die Veiligheidstak 

gedurende 1981 waarna ek vir 'n jaar op n ander eenheid gedien 

het as die een waar op adjudant-offisier Du Toit gedien bet 

en waar hy tans nog op dien. Gedurende 1983, vroeg 1983 (30) 

... I is 
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is ek oorgeplaas na die eenheid waarop adjudant Du Toit nou 

dien en ek nou saam met hom dien as waarnemende eenheidshoof. 

Die spesifieke eenheid kom elke oggend by wyse van 'n konfe­

rensie bymekaar om inligting ingewin te bespreek. Aan die 

einde van daardie selfde jaar wat ek waarnemend was, was daar 

n rapport aan my gemaak gewaes dat beskuldigde nr. 21 - is 

dit karrek? 

HOF Laat hom net opstaan, asseblief. -- Dit is hy. Aangestel 

is as organiseerder van die bewegi~ die United Democratic 

Front. Die rapport was ook aangavul gewees deur inligting (10) 

dat beskuldigde nr. 21 hom bemoei op die gebied van die Swart­

onderwys. Vanwee die feit dat dit aan my bekend was dat 

adjudant Du Toit beskuldigde nr. 21 langer as enigeen daar 

op die spesifieke eenheid alreeds geken het, het ek san hom 

voorgestel dat ons n onderhoud met hierdie man meet veer ten 

opsigte daarvan om hierdie inligting tot ens beskikking te 

kan evalueer. Adjudant Du Toit is daar weg nadat ons konfe­

rensie verdaag het, vergesel van n Swartlid van dieselfde 

eenheid, wie se naam ek nie nou graag sal wil openbaar nie. 

r~. HAliEKOM Is daar enige rede hoekom u die lid se naam (20) 

nie wil openbaar nie? -- Ja, dit is korrek. Sommer nou in die 

jongste verlede was hierdie lid se huis aangeval met klippe 

en in daardie selfde aanval van klipgooiery was daar ook n 

petrolbom na sy huis gegooi. Gedurende Januarie 1986 was 

daar n handgranaataanval op dieselfde lid se huis gewees en 

gedurende hierdie afgelope naweek was daar n skietvoorval in 

~mmelodi waarby Swartman David Lukhele gedood is. David Lukhele 

en hierdie lid van die Mag het baie na aan mekaar beweeg. 

Om terug te keer tot die opdrag wat u aan mnr. Du Toit 

gegee het. Kan u net n tyd bepaal min of meer wanneer dit (30) 

was, watter maand? -- Ons het nooit aantekeninge gehou daarvan 

... I nie 
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nie. Ek het die rekord gaan naslaan om te kyk of enigeen van 

ons twee aantekeninge gehou het. Ons het nie n aantekening 

gehou van hierdie onderhoud met beskuldigde nr. 21 nie. Dit 

was in elk geval dis einde van die jaar. Ek sal sover gaan 

om ta s~ Oktober 1983. 

U het gese mnr. Du Toit en die Swartlid is daar weg. 

\Vatter tyd van die dag was dit? -- Dit was in die voormiddag 

gewees. Ek kan nie vir u n spesifieke tyd gee nie. Dit was 

~vel in die voormiddag gewees. 

Gaan aan, asseblief? Wat het gebeur? -- Later die (10) 

voormiddag het adjudant Du Toit en hierdie Swartlid met 

beskuldigde nr. 21 by die kantoor opgedaag. 

In watter gebou is u kantore gelee? Dit is in die 

Kompolgebou, Pretoriusstraat, Pretoria. Die kantoor van 

adjudant Du Toit was en is nog steeds aangrensend aan die 

van my en word geskei deur n middeldeur. Juis vanwee die 

feit dat beskuldigde nr. 21 baie bekend was aan adjudant Du 

Toit, het hy dan ook inderdaad hierdie onderhoud met beskul­

digde nr. 21 gevoer. Ek was nie direk betrokke gewees by die 

onderhoud nie, maar ek was wel in die kantoor gewees met (20) 

tye - dit is die kantoor van adjudant Du Toit en op die oog 

af hat dit n heel vriendelike oop onderhoud gelyk tussen die 

twee persona. Ek kan my weer nie bier verbind met n tyd nie, 

maar ek kan s& dit was ongeveer n uur, miskien n bietjie 

langer dan n uur, het adjud.ant Du Toit en beskuldigde nr. 21 

na my kantoor gekom. 

Wat het daar gebeur? -- In die teenwoordigheid van beskul­

digde nr. 21, het adjudant Du Toit dan aan my n rapport gemaak 

dat die onderhoud met beskuldigde nr. 21 beeindig is en in 

bierdie rapport aan my het adjudant Du Toit in beskuldigde (30) 

nr. 21 se teenwoordigheid dan ook vir my gese dat beskuldigde 

· ·. I nr. 21 
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nr. 21 aan hom gese het dat hy n organiseerder is vir die United 

Democratic Front beweging en dat hy konsentreer op die Swart­

onder~ys. Dit was nou nie sy presiese woorde nie, maar vanwee 

di9 Swartonderwysstelsel in sy huidige vorm nie as n vrye en 

demokratiese onderwys gesien word nie en dat daar deur middel 

van klas en/of skoleboikotte gepoog sal word om die Regering 

te dwing om te kyk na die onderwysstelsel. 

Wat was beskuldigde nr. 21 se reaksie daarop? -- Hy was 

baia ontspanne gewees. Daar was geen emosie hoegenaamd waar 

te neem nie en hy het op geen stadium hierdie uitlating, (10) 

hierdie rapport van adjudant Du Toit bevraagteken nie. 

Adjudant Du Toit het direk daarna vir my gevra of ek hom sal 

verskoon. Hy was toe vir n ruk uit my kantoor uit gewees en 

ek en beskuldigde nr. 21 het alleen in die kantoor agtergebly. 

Wat het daar gebeur'' -- Daar het geen verdere onderhoud 

plaasgevind nie. 

beskuldigde nr. 

Inteendeel, ek het die praatwerk gedoen en 

21 het geluister. 

Wat het u beskuldigde nr. 21 meegedee.l? -- Ek het vir hom 

gese hy kan nou sien dat sekere inligting wel ons ore bereik 

het, dat dit tans onbevestigde inligting is en dat sou (20) 

hierdie inligting korrek wees, hy verwag hy weer van ons sal 

hoar, sou hy in die proses enige wet oortree of dan die orde 

in gevaar stel. 

Nat het na die gesprek gebeur? -- Beskuldigde nr. 21 was 

weer deur personeel van ons tak teruggeneem na sy huis waar 

hy afgelaai was. 

Toe beskuldi@ie nr. 21 by die kantoor aangekom het, wat 

was sy gemoedstoestand en sy voorkoms? -- Hy was baie, baie 

vriendelik gewees. Dit was ook die heel eerste keer wat ek 

beskuldigde nr. 21 persoonlik ontmoet het. (30) 

Het u beskuldigde nr. 21 voor daardie dag se ontmoeting 

••• / wel 
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wel gesien? -- Ja, maar nie persoonlik ontmoet nie. Dit was 

gewees deur middel van monitoraksie van verskillende vergade­

rings in ons afdeling. 

§Ql : Het u hom wel gesien voor daardie dag, maar nie ontmoet 

nie? -- Dit is korrek. 

Wat sa u van die vergaderings? Monitoraksies van die 

vergaderings waar hy was of waar hy opgetree het? -- ~aar hy 

by was. 

~· HANEKCM : Wat se vergaderings was dit? -- Die vergaderings 

sentreer om herdenkingsdienste soos one nou weer gaan (10) 

ondervind, die sogenaamde Sowetodag-herdenkingsdag, 16 Junie. 

Is daar n spesifieke organisasie wat vergaderinge gehou 

het by wie se vergaderings u hom meer gesien het as by ander 

organisasies? -- Ja, dit is heeltemal korrek. 

Welke organisasie was dit? -- Dit was die vergaderings 

van die eertydse Congress of South African Students, COSAS, 

soos wat dit bekend gestaan het. 

In watter gebied is die vergaderings gehou waar u beskul­

digde nr. 21 gesien het, die COSAS vergaderings? -- Beide in 

~amelodi sowel as in Atteridgeville. As ek Atteridgevi11e(20) 

se, sluit ek Saulsville in. Atteridgeville/Saulsville. Dit 

is eintlik een woongebied. 

Waarom het u of adjudant Du Toit nie aantekeninge gemaak 

en gehou van die onderhoud wat u gevoer het met beskuldigde 

nr. 21 nie? -- Dit was bloot n onderhoud wat ons met hierdie 

man gevoer het. One was glad nie van plan gewees om die man 

aan ondervraging bloot te stel nie. Dit was inligting wat 

tot one beskikking gekom het wat onbevestig was op daardie 

stadium. 

Het u op daardie stadium enige optrede teen beskuldigde(30) 

nr. 21 beoog? -- Nee, hoegenaamd nie, glad nie. 

• • • / KRUISONDERVRAGING 
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;mgiSONDERVR.d.GING DEUR MNR. BIZOS Kaptein Loots, wanneer 

iS u vir die heel eerste keer gese dat u as n getuie in die 

saak mag gebruik word? -- Dit was direk na adjudant Du Toit 

gatuig het. 

Hat adjudant Du Toit vir u gese dat hy getuienis gegee 

het? -- Indsrdaad, ja. 

Hat adjudant Du Toit u verwittig ivaaroor hy getuienis 

gegee het? -- Gedeeltelik wel. 

Voor ons verder gaan. Ek wil van u asseblief weet of 

u persoonlik op enige ander geleentheid behalwe die wat (10) 

u s3 in Oktober 1983 plaasgevind het met beskuldigde nr. 21 

gepraat hat by Kompol? 

HOF : Dit is nou tot op die huidige? 

MNR. B IZOS : Tot op die huidige. - Nee. 

En u is heeltemal seker dat beskuldigde nr. 21 nooit in 

u geselskap was by Kompol by enige ander geleentheid nie? 

Definitief nie. 

Dit volg dat daar nooit eniga gesprek tussen u en beskul­

digde nr. 21 was by geen ander geleentheid nie? -- Daar was 

wel, ja. (20) 

Te Kompo1? -- Nie te Kompol nie. 

Ons praat van Kompol. -- Verskoning. 

Daar is nooit op enige ander geleentheid enige vriendelike 

gesprek tussen u en beskuldigd e nr. 21 by Kompol. gehou nie? -

Nee, bes1is nie. 

' ' Of all.een of terwyl beskuldigde nr. 21 in die geselskap 

van enig~ ander persoon was nie? -- Nee. 

Is u heeltemal seker? -- Ek is baie seker. 

Kan u vir ons asseblief s3 toe die gesprek tussen u en 

beskuldigde nr. 21 plaasgevind het, wat was die toestand (30) 

van sake in die skoolterrein te Atteridgeville/Saulsvil.l.e en 

• • • I Mamelodi 
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Mamelodi? Wat was die toestand van sake in verband met skole? 

-- In Atteridgeville/Saulsville het daar alreeds op daardie 

stadium klasboikotte voorgekom. 

Dit is belangrik dat ons weet by watter skool u se klas­

boikotte was toe u die gesprek met beskuldigde nr. 21 gehad 

het~ -- 0, dit is baie moeilik. As u vir my vra Atteridgeville/ 

Saulsville, sal ek vir u se ons het ses skole daar geidentifi­

seer wat ons op n wisselende basis gedurende 1983 klasboikotte 

ondervind het. Ten opsigte van 1~elodi sal ek eers statis­

tieke moat gaan naslaan as u verdere besonderhede van my (10) 

verlang. Dit was relatief stil nogtans daardie tyd in Mame­

lodi. 

U sA daar was klasboikotte in Atteridgeville en Sauls-

ville? Ja, op n baie beper~te basis wel, ja. 

By watter skool? Kan u vir ons die naem van een skool 

gee wat kort voor die gesprek of kart na die gesprek klas­

boikotte gehad het? -- Ek kan wel - die statistieke is beskik­

baar, maar as ak nou uit die vuis uit vir u moet se by watter 

skool, dan gaan ek dit baie moeilik vind. Soos ek se, dit was 

op n wisselende basis. Ek kan vir u die name gee van skole(2C) 

wat betrokke was in daardie tyd. 

Nee, ek wil weet of daar klasboikotta by spesifieke skole 

~vas? - Di t sal ek eers moet gaan naslaan. 

Het u die getuienis van adjudant-offisier Du Toit gesien 

in die rek:ord? - Nee. 

As ek di t aan u stel dat die moeilikheid in die skole in 

Saulsville/Atteridgeville eers na n ongelukkige gebeurtenis 

gedurende November/Desember 1983 plaasgevind het na die eksa­

mens daar geskryf is, sal u in staat wees om dit te erken of 

te ontken·? -- Nee, ek ontken di t. (30) 

Het u ooit gehoor dat die moeil:ikheid in die skole in 

. . . I Saulsville 
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Saulsville en Atteridgeville veroorsaak was as gevolg van die 

bewering dat skoliere wat die eksamens geskryf het uitgevind 

het dat hulle eksamenskrifte nie gemerk was nie? Het u ooit 

daarvan gehoor? -- Ek h et daarvan gehoor. 

\'ianneer was di t? -- Di t was ongeveer die tyd wat u pas 

aan die Hof geopenbaar hat hierso teen die einde van 1983. 

As ek aan u stel dat daar geen klasboikotte in Saulsville 

en/of Atteridgeville was voordat die gebeurtenis plaasgevind 

hat nie, sal u dit ontken of erkan? -- Ek ontken dit. 

Die feit dat beskuldigde nr. 21 as 'n werk.nemer, amps- (10) 

draer of wat ook al, was dit iets wat geheimsinnig gedoen was 

of was dit in die gemeenskap heeltemal bekend dat mnr. Chikane 

deur die UDF aangestel was? -- Dit is wat ons graag wou bepaal, 

omdat onbevestigde inligting tot die effek ons bereik het. 

Was daar nie 'n aankondiging deur die UDF dat mnr. Chikane 

wel aangestel is nie? -- Op die stadium toe ons met hom gepraat 

het, nie. 

Ons kan aanvaar dat die veiligheidspolisie die aankondi­

gings en verklarings van die UDF sou kontroleer, of dit nou 

uitgereik is deur die koerante of enige manier? Die (20) 

veiligheidspolisie hat die UDF dopgehou vanaf Augustusmaand? 

Dit is heeltemal korrek. 

Verstaan ek u getuienis geed dat dit nou nodig was om 

geheimsinnige inligting aan beskuldigde n:r. 21 te stel of was 

dit iets wat welbekend was in die gemeenskap waarin beskuldigde 

nr. 21 gewoon hat? -- Ek kan die vraag so antwoord. Voor 

daardie betrokke rapport aan ons gemaak is, was die United 

Democratic Front as beweging bra onbekend in die afdeling 

Noord-Transvaal. Onbekend in die sin dit hat nog nie werklik 

gefunk:sioneer nie. (30) 

So, as daar wel 'n aankondiging was, sou dit meer aandag 

••• / trek 
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trek, nie waar nie? -- Ek glo so. 

En het die aankondiging van die aanstelling van beskul­

digde nr. 21 die aandag getrek? -- Dit is korrek. 

Adjudant Du Toit het die woorde gebruik "Ons het beskul­

digde nr. 21 ingetrek." Sou u uself met daardie woorde ver-

eenselwig? -- Ek sou graag wou onderskei tussen inroep en intrek. 

Is dit nie u onderv inding nie dat as Swartpolitici, soos 

beskuldigde nr. 21, of gevra is om na u te kom - laat ek dit 

so stel, as hy gevra word om in te kom, vra hy "Wat soek 

julle? ~iaarom moet ek na hierdie kantoor kom? Dit is 'n 

vrye land. Ek is nie verplig om na u kantoor te kom nie. 

·:iat soek julle?" Is dit me u algemene ondervinding nie? 

Nee, beslis nia. 

(10) 

Gee u toe dat 'n burger van die land die reg het om te 

weier om gehoor te gee aan u oproep om na u kantoar te kom? 

Inderdaad, ja. 

Kan u vir ons s~ of beskuldigde nr. 21 enige beswaar 

gehad het dat hy ingeroep was of nie? -- Hy het geen houding 

hoegenaamd geopenbaar nie. 

Is u seker dat daar geen UDF aktiwiteit was voor die (20) 

aanstelling van beskuldigde nr. 21 nie, soos u ges~ het? --

Ek sal nie se daar was geen of glad nie UDF aktiwiteite gewees 

voor die aanstelling van die beskuldigde nir. 

gQ! : In Pretoria? 

I1NR. BIZOS In Pretoria. -- Maar dit was uiters beperk. 

Omdat ek dit aan u wil stel dat gedurende Junia 1983 was 

die UDF in die Pretoria distrik van stapel gestuur is. Is u 

in staat om dit te erken of te ontken? Dat van Juniemaand af 

die UDF teenwoordig was in die Transvaal en organisasies van 

Pretoria stigtingslede was. -- Inligting tot my beskikking (30) 

moet ek vir u s~ hat nie oor sodanige feite beskik nie • 

... I Is 
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Is u seker dat hy ges~ het gedurende Oktober 1983 dat hy 

net n organiseerdar van die UDF ~as en nie die streeksekretaris 

nie? -- Nee. Dia woord streeksekretaris kan ek definitief nie 

onthou nie. Ek onthou die woord organiseerder. 

Het dit ooit tot u kennis gekom dat hy wel die streek­

sekretaris van die UDF was? -- Ja, na ens onderhoud met hom. 

Hoe lank na u onderhoud met hom? -- Dit was baie kort. 

Ek sa~ s~ dit was teen die einde van Oktober gewees. 

Hy hat geen melding gemaak van enige ander pligte wat 

hy namens die UDF moes uitoefen nie, net die p1ig waarvan (10) 

u melding gemaak het? Hy het die p1ig uitgesonder, ne? -­

Dit is korrek. 

HOF Dit is nou die sko1e-organisasie? -- Dit is die sko1e-

organisasie. 

MNR. BIZOS : Weet u of mnr. Du Toit hom uitgevra hat in verband 

met enige van sy ander pligte? -- Ek het vroeer in my getuienis 

gese ek hat geen onderhoud verder met hom gavoer toe hy by my 

agtergebly het nie. 

Hat dit nie vir u eienaardig geklink dat hy net van hierdie 

plig gepraat hat nie? -- Nee, ho~genaamd nie. (20) 

Ek wil aan u ste1 dat beskuldigde nr. 21 is we1 Kompo1 

toe toe hy aangehou was n paar keer, maar hy was nie daar 

gedurende Oktober 1983 nie? En dit waarvan u praat hat nie 

gebeur nie? Dit is wel so, dit hat so gebeur. 

Weet u of hy saam met een ander beskuldigda miskien gedu­

rende vroeg 1984 gearresteer was of ingehaal was? 

~ : U moat onderskei tussen inroep, intrek, inhaal en 

arresteer. Wat bedoe1 u? 

~nR. BIZOS Enigeen van daardie vier woorde? -- Nie ten 

opsigte van daardie maand nie. ( 30) 

U sien, ek wil dit aan u ste1 dat gedurende Apr~ 1984 

··· I beskuldigde 
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beskuldi~e nr. 21 en beskuldigda nr. 19 ••• (Ro~ kom tussenbei) 

§Qf : Dit is mnr. Molefe. 

EliE· BIZOS Ja. Die twee beskuldigdes was na Kompol geneem 

en die bewering was da.t hulla skuldig was aan die misdaad van 

betreding, "trespassing", te Atteridgeville? -- Sover as wat 

my kennis strek nie. Ek was nie betrokke gewees nie. 

Nee, jammer, ek is verkeerd. Hulle was nie Kompol toe 

nie, maar na Atteridgeville polisiestasie. Dra u kennis van 

daardie feit? -- Hoors~ kennis wel. 

3n dit is die enigste intrekking of die enigste kort (10) 

geleentheid waar hy in die geselskap van die veiligheids­

polisie was. Was u daar teenwoordig in die omgewing? -- Nee, 

ek was glad nie betrokke gewees nie. 

Dra u kennis van die fait dat hulle gas~ hat dat hulle 

daar nie enige betreding gepleeg het nie, macrgenooi was om 

die ontevrede sake in die Onderwys te probeer skik? 

EDF Dit is nou in April 1984 is u stalling dat hulle bewe-

ring was dat hulle nie betreding gepleeg het nie, maar dat 

hulle genooi was deur iemand om dis onbevredigende toestand 

in die Onderwys te kom bespreek? (20) 

~· BIZOS : Dit is reg. 

gQf : ~eet u daarvan? -- Ek weet daarvan. 

:•!NR. BIZOS : 3k wil dit aan u stel, di t was op hierdie 

geleentheid wat n sekere mnr. Botes - wie is hy? Botha of 

Bctes? 

HOF : Laat ons net eers die hele sin kry. Miskien kom dit 

helderder vir die getuie. 

r•ll'ffi. BIZOS : Dat daar n lang gesprek was tussen die twee 

beskuldigdes en die veiligheidspolisie? 

EDF : Met n mnr. Botes? (30) 

Mlffi. BIZOS Ek is nie seker nie. Hulle s~ dit is of Botha 

.•. 1 of 
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of 3otes. Is daar so 'n persoon? - Nee, de:fi.ni tief ni.e. 

§£! : Dit is nou in April 1984 in Atteridgeville? 

In Atteridgeville. Daar was n lang gesprek oor 

dia toestand van sake tussen die twee beskuldigdes en die 

veiligheidspolisie? -- Ek het nie in detail terugvoering gekry 

ten opsigte van die gebeurtenis nie. So, ek kan dit werklik 

nie staaf nie. Dit is n bietjie lank terug, maar dit wat u 

aan my genoem het, kan ek wel onthou. 

¥is was dit? -- Ek hat nie name genoem nie. 

Di t was nie u nie? Nee, dit was beslis nie ek nie.(lO) 

Ek was nie betrokke gewees nie. 

Wat beskuldigde nr. 21 sou ges~ het - ons sal dit as n 

erkenning noem om dit korter te maak. Die erkenning wat die 

beskuldigde gemaak het wat u s~ hy gemaak het ••• (Hof kom 

tussenbei) 

BOF Dit is nou by die geleentheid waaroor die getuie getuig 

hat toe hy ingeroep is na Kompolgebou toe? 

.mill· BIZOS Ons praat nou van sy getuienis • 

HOF : Ja, maar waar hierdie getuie vanoggend oor getuig hat? 

tlliE· BIZOS Ja. Die erkenning wat die beskuldigde aan (20) 

mnr. Du Toit sou gemaak het en die rapport was in sy teenwoor­

digheid aan u gemaak. .Ek sal dit as n erkenning beskou. In 

~atter lig het u hierdie erkenning beskou? -- Ek het vroeer 

gas~ die inligting waaroor ons beskik het, was onbevestig op 

daardie stadium. Volgens my was die UDF as beweging op daardie 

stadium in sy kinderskoene gewees in die afdeling Noord­

Transvaal. Ons het nie met die mense werklik intense problema 

ondervind nie. Ons het oor geen feite of gatuienis beskik om 

enigsins n saak uit te maak teen beskuldigde nr. 21 nie. 

~.vat van sy erkenning? -- Soos u gese het sedert Augustus (30) 

1983 word die bedrywighede van die beweging United Democratic 

... I Front 
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Front deur die Veiligheidspolisie gemonitor, soos dit in ons 

afdeling ook gebeur het. In Oktober het ons hierdie rapport 

ontvang ten opsigte van beskuldigde nr. 21 se aandeel in die 

bedrywighede van hierdie genoemde beweging en ons wou onsself 

tevrede stel deur hierdie inligting op te volg deur middel van 

n onderhoud met beskuldigde nr. 21. 

Het u as n veiligheidsman geweet dat die beleid van die 

UDF gedurende Oktober 1983 was om skoolboikotte of klasboikotte 

as n wapen te gebruik om die Regering te dwing om die onderwys­

stelsel te verander? Ret u dit geweet, dat dit noun (10) 

instrument was van die UDF? -- Nee, ek het dit nie geiveet nie. 

Ek hat dit gehoor uit hoofde van die rapport. 

Vir die heel eersta keer het u dit gehoor? -- Dit is kor-

rek. 

Dit moas baie bela~~rike inligting gewees het en dit is 

bevestig deur n ampsdraer van die UDF, nie waar nie? -- Ek 

sou s ~ die inligting 1-ras belangrik. 

Het u a:in beskuldigde nr. 21 ges~ "Kyk, dit is so 'n 

belangrike erkenning van die doelstellings van die organisasie 

en die manier waarop dit van plan is om op te tree, dat ek(20) 

asseblief 'n kort verklaring van u wil h~? -- Nee, ek hat nie. 

Waarom nie? Hy was ontbiad vir die doeleindes van 'n 

onderhoud en ek glo as ek op skrif sou gegaan hat, sou ek 

onmiddellik oorgegaan het tot ondervraging en dit was nie die 

doel gewees nie. 

Maar as 'n persoon op so 'n vriendelike en vrywillige manier 

wat u beskryf hat 'n belangrike erkenning aan u maak, wat is 

dit wat u sou belet het om hom te vra om dit te teken? -- Hy 

het nie die erkenning aan my gemaak nie. Hy het dit aan 

adjudant Du Toit gemaak, wat dit in 'n rapport aan my oorgedra(30) 

het. 

• •• / Haar 
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rr..a.ar het u miskien vir mnr. Du To:!.t gevra "Dit is 'n belang­

rike erkenning van die manier waarop die nuwe organisasie nou 

gaan werk, het jy miskien 'n verklaring van hom geneem?"--

Hee, ek het dit nie vir hom gevra nie en ek het dit ook nie van 

hom verwag om enige aantekeninge te maak nie. 

Het u onmiddellik of miskien kort d~arna neergeskryf dat 

u nou 'n baie belangrika erkenning gekry het van een van die 

ampsdraers van die UDF, sodat dit tot die kennis van ander 

lade van die Hag moat kom in daardie en miskien ander distrikte 

waar die UDF soortgelyke optrede mee basig was? -- Aan die (10) 

begin van my getuienis het ek wel ges~ ons het geen aanteke­

ninge tot die effek gemaak nie. 

Ja, maar as so 'n belangrike erkenning gemaak was, was dit 

nie van belang vir u mede-offisiere in die veiligheidstak nie? 

Ek is die eenheidshoof van die persone wat ondersoek instal 

na die bewagings van 'n organisasie soos die United Democratic 

Front. So, ek was tevrede gewees ak weet en die man wat direk 

met beskuldigde nr. 21 werk weat ook. 

r~ar u hat seker geweet dat die UDF is nie net in u gebied 

nie, maar die hele land deur? U het geweet die UDF was (20) 

nie 'n plaaslike Pretoria organisasia nie, maar dit was besig 

in die hele land? -- Dit is korrek. 

\'/aarom het u nie verslag gedoen da t u hierdie belangrike 

verklaring of erkenning gekry sodat al die takke van die veilig­

heidsrak van die metodes van die UDF verwittig sou word nie? 

-- Vanwe~ die fait dat ek oor onbevastigde inligting tot daardie 

effak beskik het, bo en behalwe wat die parsoon self vir 

adjudant Du Toit in 'n onderhoud sou ges& het, het ek gereken 

dit sou bater wees as ons wag tot ens meer volledige klinkklare 

bewyse tot die effek het. (30) 

Maar wat is bater gatuienis teen die UDF as die ui tdruklike 

. . . I erkenning 
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erkenning van n ampsdraer van die UDF? Dit sou van baia be1ang 

gewees hat vir u ko1lagas in die Kaap en in Natal orals. Waarom 

is hierdie belangrike inligting nie deur u neergeskryf en n 

verslag ingestuur sodat dit versprei kon #ord duarsdaur die 

land nie? -- Ek wou dit nie op daardie stadium so gehad het 

n.ie. 

Ek wi1 dit aan u ste1 dat die rede waarom u dit nie gedoen 

hat nie, is omdat dit nie gebeur hat nie? -- Dk kan net vir u 

se di t hat \ie1 30 ge beur. 

KSn u onthou of u by beskuldigde nr. 21 se huis was (10) 

gedurende 1981? -- 2k w~s toe nog nie op hierdie eenh9id gewees 

wat werk met die bewegings waaraan beskuldigde nr. 21 verbonde 

is nie. So, ek was definitief gedurende 1981 nie by sy huis 

nie. 

Beskuldigde nr. 21 is nie seker of u daar was of nia, maar 

dra u kennis dat daar n bewering teen hom ~as in 1981 in verband 

met die besit van verbode 1iteratuur? -- Gedurende die jaar 

1980? 

1981. -- Nee, ak dra nie kennis nie. 

Kan u onthou dat u gedurende 1984 op n aantal geleent-(20) 

hade sy huis deursoek het? -- In 1984 was beskuldigde nr. 21 

sa huis we1 gevisenteer gewees. 

HOF : Deur u? -- 3k was betrokke gewees. 

NNR. BIZOS : Op n aantal ge1eenthede? - Uee, op 'n enke1e 

geleentheid was ek betrokke gewees gedurende 1984. 

Is hy gedurende die ga1eentheid waarvan u praat na Kompol 

geneem? Ne~, bas1is nie. 

Dra u kennis van die feit dat sy h.uis gedurende 1984 't'le1 

vier keer gevisenteer is of drie keer gevisenteer is? -- Ek 

kan dit nie bevestig nie. Ek was een keer betrokke gewees.(30) 

Dit kan. wees. 

.. ... I '.'feet 
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Weet u op watter geleenthede hy aangehou was en Kompol 

toe gebring was en daarna John Vorster Plein toe gestuur was 

van Kompolgebou af? Dra u kennis daarvan? -- ~et uit hoofde 

van hoors~. 

Ek wil u asseblief vra om vir ens te se by watter COSAS 

vergadering u se b3skuldigde nr. 1 was? -- Atteridgeville/ 

Saulsville gedurende 1983. 

Kan u assebJ.ief vir ons die maand of die datum gee wanneer 

u se hy by verskiJ.lende vergaderings was? -- Dit was gewees 

tydens die herdenkingsdiens van Sowetodag 1983. (10) 

Dit was 16 Junia. -- Ek wil myself korrigeer. Ek is 

nou seker of dit 1983 of 1984 was nie. Hoekom ak dit se is, 

een van die twee jare was hy in AtteridgeviJ.le en die ander 

jaar in Mamelodi. 

Albei op 16 Junie? -- Albei op 16 Junie. 

Enige a.nder geleentheid waar u beskuldigde nr. 21 by 'n 

vergadering gesien het, n COSAS vergadaring gesien het? -- Ja, 

daar was gewees in Mamelodi in die YMCA saal. 

Wanneer was dit? -- Ek wil se dit was gedurende 1984. 

Hoekom ek die geleentheid onthou, daar was n ander persoon(20) 

betrokke by dj.e United Democratic Front wat die dag my aandag 

getrek hat by die YHCA saal behalwe dat ek vir beskuldigde 

nr. 21 daar gesien het. 

Wie se vergadering was dit? -- Dit was om die grondwet 

van die te stigte Mamelodi Y0 uth Organisation, ~ITO soos dit 

bekend gestaan hat, aan die manse bekend te maak. 

sa u dat daardie 'n COSAS vergadering was of n MYO vergade­

ring? -- Dit was ondersteun gewees deur COSAS, omdat MYO in 

wese nog nie bestaan hat daardie tyd nie. Hulle het maar n 

ondersteunende rol gespeelo (30) 

Was dit n COSAS vergadering of was dit die algemene 

... I vergadering 
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vergadering waarop ~ITO gestig was? 

vergadering waarop MYO gestig was. 

LOOTS 

Dit was die algemene 

En nie n COSAS vergadering nie? -- COSAS was uit die aard 

van die saak betrokke gewees. 

~las di t, se u of was di t r...ie 'n C03AS vergadering nie? -­

Dit was nie 'n suiwer COSAS vergaderi.ng nie. 

1·11skien sal di t nodig wees om te onderskei tussen 'n 

suiwer COSAS vergadering en een wat nie is nie, maar laat ons 

dit daar laat. Ia daar enige ander vergaderin.g waarop u di:= 

beskuldigde nr. 21 gesien het? --',vel, ja, ek kan nie so (10) 

uit die hoof uit vir use nie. ~k sal ens statistieke moet 

gaan naslaan, maar ek kan onthou v~n heelparty vergaderings 

waar beskuldigde nr. 21 daur my o]gemerk is. 

Is dit as gevolg van inligting wat u gekry het of was u 

1:1iskien daar om hom te sien '? -- Ek was nie by die vergadering 

bet:rokke gewees persoonlik, as u di t bedoel nie. Ek vias wel 

in die omgewing van die saal of die gebou waar die vergade­

ring gehou ·t~as. 

U het n.ie die vergadering bygewoon nie? -- Ek het glad 

nie die vergaderings bygewoon nie. ( 20) 

So, u praat van hoarse of miskien inligting wat aan u 

verskaf was? -- Die voorvalle wat ek na varwys of die gevalle 

dan wat ek na verwys, was ek gewoonlik in 'n posisie om te 

sien die man is by die vergadering. ~Iet ander woorde, ui t 

hoofde van n mon.itoraksie, in die omgewing van sodanige ver­

gadering. 

Laat ons dit so aanvaar. ·wat ek vir u wil vra, is dit. 

Heat u wie gedurende 1983 en 1984 verantwoordelik was vir 

die organisering van die herdenking van Sowetodag, 16 Junia? 

Uit u eie kennis? -- Ja, ek dra kennis. (30) 

~vie het dit georganiseer? -- Dit was jeugorganisasies, 

... I hoofsaaklik 
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hoofsaaklik jeugorganisasies bygestaan daur gemeenskapsorgani­

sasies. 

As ek aan u ste1 dat omdat daar meningsvarskil was 

tussen sekere organisasias, 16 Junia 1983 en 1984 nie deur 

een of ander jeug- of gemeenskapsorganisasies georganiseer 

is nie, maar deur die Godsdienstige leiers van elke gebied, 

sal u in staat wees om dit te erken of te ontken? -- Ek sal 

dit ontkan. 

·~.va.arom ~ -- ~fan.t ek g1o as ek die kans gegun sal word ek 

pamflette tot beskikking van die Hof sal kan stel waarin (10) 

Sowetodag as herdenkingsdag geadverteer was deur jeugorgani­

sasies. 

Ek aanvaar dit dat hulle dit as n be1angrike dag beskou 

en dat hulle pamf1etta ui treik maar ek vra u of u in staat 

is om dit te 19rken of te ontken dat die vergadering · .. 1at op 

die dag gehou is daur een of ander organisasie georganisear 

is of deur Godsdienstige leiers van die gemeenskap? -- Ek 

verstaan nou d ie strekking van u vraag. Nee, ek dra nie 

sodanige kennis nie. 

U is nie in staat om dit te erken of te ontken nie? --(20) 

Nee, ek is nie. 

!·foni tor u die dokumente ~.vat deur UDF ui tgereik is? -- Die 

~at tot ons beskikking kom we1. 

U is mos die hoof van n afde1ing van u tak en u hat seer 

sekerlik die dokumente van die UDF op n sorgvuldige manier 

deurgegaan? -- Sever as wat ek kan onthou, ja. 

Van 1983 af? Van einde 1983 af. 

Het u in een of ander van die dokumente van die UDF gedu­

rente 1983 of 1984 gevind dat die UDF met klasboikotte die 

Regering wou dwing? - Nooit. (30) 

Dit het die erkenning van beakuldigde nr. 21 nog meer 

e•• 1 be1angrik 
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belangrik maak, nie waar nie? -- Dit is korrek. 

En u het geweet dat die leiers van die UDF nog in Pieter­

maritzburg nog hier verhoor word in n saak van hoogverraad? 

!!QE : Wanneer geweet? 

MNR. BIZOS : Ret u dit geweet van Februarie 1985 at toe die 

eerste beskuldigdes • • • (Hot kom tussenbei) 

gQl : Die vraag is of u geweet het vanat Februarie 1985 dat 

die UDF se leiers teregstaan op u aanklag van hoogverraad 

in Transvaal en ook in Pietermaritzburg? -- Dit is korrek. 

MNR. BIZOS : Het u geweet vanaf Junia 1985 dat die vriende-(10) 

like mnr. Ivioss Chikane, wat die belangrike erkenning aan u 

gemaak het, n beskuldigde in die saak was? -- Dit is korrek. 

Het u enige inisiatiet geneem om te s& "Kyk, ek het 

miskien n belangrike erkennil'l8 van Moss Chikane, dit is die 

verklaring en dit is miskien tersake in die saak waarin hy 

betrokke is"? Het n enige inisiatiet geneem? -- Nee. 

Is daar enige rede waarom nie? -- Die inligting tot my 

beskikking was vervat gewees in die vorm van verslae deur, 

soos wat ons dit atel, beriggewers, meer bekend onder die 

breiS publiek as "informers". (20) 

En u het dit seer sekerlik nie as genoegsaam betroubaar 

beakou nie? -- Ek het dit wel as betroubaar beakou. 

Maar is dit die rede waarom u nie enige iniaiatiet geneem 

het nie? -- Dit was gewees om my bronne te beskerm. 

Hoe sal u bronne in gevaar gestel word as u verklaring 

was "Die beskuldigde selt, Moss Chikane, het vir my ges~." 

U wou hom nie beskerm nie, ne? -- Hoegenaamd nie. 

Waarom het u nie die inisiatief geneem van Junia at 

toe dit tot u kennis gekom het dat hy n beskuldigde is om so 

'n verklaring in te dien nie? Wat sou dit met u bronne te ('30) 

doen gehad het nie? -- Nee, ek het geen rede hoekom ek dit 

... I nie 
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nie gedoen het nie. 

Kan u onthou wanneer die Mamelodi Youth Organisation 

gestig is? -- Nee, ek kan nie n spesifieke datum gee nie. Ek 

spreek bloot u vermoede uit as ek vir u se dit was gedurende 

1984. Dit kan n ander tyd weea. 

As ek dit aan u stel dat die vergadering waarop die orga­

nisaaie geetig is was in 1983, is u in staat om dit te erken 

of te ontken? -- Dit is moontlik. 

~ : Het u 'n datum? 

MNR. BIZOS Nie u spesifieke datum nie, net die jaar. (10) 

Ek wil dit aan u stel dat beskuldigde nr. 21, mnr. Moss Chikane, 

nie by die vergadering was nie? 

HOF : Die getuie hat getuig oor 'n vergadering waar die konsti-

tusie behandel is. Praat julle van dieselfde vergadering? 

MNR. BI~ : Ek dink ons praat van dieseltde vergadering. 

HOF : U moet net seker maak, want dit mag wees dat ana n stig­

tingsvergadering het en 'n vergadering waarop die konstitusie 

behandel is. 

MNR. BIZQ§ : Dra u kennis van meer as een vergadering waarop 

u s~ mnr. Chikane teenwoordig was? -- Nee. Van die een (20) 

weet ek. 

Was dit toe die organisasie die, wat one in Engels noem, 

"inaugural meeting" gehad het? 

HOF : Die stigtingsvergadering? -- Die vergadering waarby 

die konstitusie van MYO bespreek was. 

Ja, dit is miskien iets andere en miskien nie. Is dit 

die heel eerste vergadering van MYO of is dit 'n latere vergade­

riDg van MYO? -- Ek vermoed dit was 'n latera vergadering van 

MYO. Ek kan d:i.t ongeluk:k:ig nie beveatig nie. Ek onthou die 

vergadering om n speaifieke rede. (30) 

MNR. BIZOS : Het u enige ander persoon wat die UDF verteenwoordig 

... I by 



Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017

1030.74 - 5 222 - LOOTS 

by die vergadering geaien beha1we beakuldigde nr. 21? -- Dit 

is korrek. 

Wie? -- Dit was die pub1isiteitsekretaris van die UDF. 

Wie was hy? -- Terror Patrick Lakota. 

Ek wi1 dit aan u ste1 dat hy daar was, maar nie beskuldigde 

nr. 21 nie? - Beskuldigde nr. 21 was daar gewees. Ek was 

persoonlik in die omgewing van die vergadering. 

U het gepraat van u vergadering by die YMCA saa1. -- Dit 

is die vergaderiDg wat ek na verwys. 

Waar u s& beskuldigde nr. 21 teenwoordig was? -- Dit(10) 

is korrek. 

Wie se vergadering was dit? -- Dit was die vergadering 

waarop die grondwet van die Mame1odi Youth Organisation, MYO, 

soos dit bekend staan, bespreek was. 

Wanneer s• u was dit? -- Ek is nie seker nie. Ek vermoed 

dit was hier teen die einde van 1984. Ek is glad nie seker 

nie. Di t moet ek vir u eerlik se. Ek het OJlgelukkig nie 

statistieke voor my nie. 

Was u by die vergadering? -- Dit is korrek. Nie by die 

vergadering nie, in die sin dat ek die vergadering bygewoon(20) 

het nie. 

~: U was by die vergadering, maar nie op die vergadering 

nie? -- Nie op die vergadering nie. 

MNR. BI~ : U het nie die vergadering bygewoon nie? - Nee, 

ek het nie. 

As ek dit aan u ste1 dat die vergadering wat we1 in YMCA 

saal gehou was, die stigting van die Mamelodi Parents Associa­

tion was, wat sal u daaro.mtrent s3? -- Dan sal ek se dit is 

ni e die inligting wat my bereik hat nie. 

U is n:le in staat om te se of u inligting korrek of (30) 

ink:orrek was mie? -- Nee. 

. .. I Is 
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Is dit u getuienis dat u beskuldigde nr. 21, mnr. Chikane, 

by die vergadering om 16 Junia te herdenk in albei jare, 1983 

en 1984, gesien het? -- Dit is korrek. 

En dat hy die vergaderings bygewoon het? -- Dit is korrek. 

Waar is die vergaderings waarop u beskuldigde nr. 21 

gesien het gehou? -- Ek kan nie vir u die jaar sA wanneer hy 

in Mamel.odi was en wanneer in Atteridgevil.le nie. Ek praat 

van 1983/84. Die vergadering in Mamelodi was by die St. 

Francis kerk gewees. 

Verskoon tog, sal u dit net herhaal, assebliet? -- Die(10) 

twee jare 1983 en 1984 was beskuldigde nr. 21 volgens my waar­

neming nie in dieseltde woongebied nie. Hy was in 1983 in 

die een woongebied en in 1984 in n ander woongebied. Ek 

praat hierso van Mamelodi en Atteridgeville, maar ek kan nie 

vir u se watter jaar was hy in watter woongebied gewees nie. 

Ek het statistieke daarvan. 

Wat u statistiek noem, is die inligting van die beriggewers? 

-- En persoonlike monitoraksies. 

As ek aan u ste1 dat beskuldigde nr. 21 op 16 Junia 1983 

en op 16 Junie 1984 in Mame1odi was, wat sal u getuienis (20) 

wees? -- Hy kon moontlik daar gewees het, maar rondom die ver­

gaderings was hy opgemerk soos ek in die hot getuig het. 

Ek ste1 dit verder dat hy nie in Atteridgeville en Sauls­

ville was nie, maar hy het die Mame1odi vergadering bygewoon? 

!!Ql : Hy het twee jaar na mekaar die Mamel.odi vergadering by­

gewoon? 

!1!E· B IZQ.§ Dit is korrek. -- Die jaar toe hy die vergade-

ring vol.gens my getuienis in Atteridgeville bygewoon het, 16 

Junia, was daar die volgende dag, 17 Junia een ot ander 

Christelike vergadering gewees in die Mogotoa Bioskoopsaa1,(30) 

Mogotoa Cinema 1n Atteridgevil.le waarby ek ook n waarneming 

... I gedoen 



Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017

K330.81 - 5 224 - LOOTS 

gedoen het en by hierdie Christelike vergadering, dit was 

iets van "Christ !or Peace" o! so iets, dit was min. o! meer 

die tema gewees, die 17de, hat ek beskuldigde nr. 21 die 17de 

ook in Atteridgeville opgemerk. 

Dit mag so wees, maar dit was nie n herdenkingsvergadering 

van 16 Junia nie? - Nee. 

Dra u enige kennis van die stigtiDg van die Mamelodi 

Parents Association by YMCA? -- Ja, ek dra wel kennis. 

K331 Is dit nie die vergadering waarop beskuldigde nr. 21 en 

beskuldigde nr. 20 saam was nie? -- Nie volgens die inligting(lO) 

wat tot my beskikking is nie. 

Het u enige inligting gekry dat by die Mamelodi Parents 

Association se stigting mnr. Popo Molefe miskienook daar was? 

-- Ek kan my nie herinner dat ek beskik oor sulke inligting 

nie. 

U ken mnr. Molefe, nie waar nie? 

HOF Laat hy net opstaan. Ken u hom? Dit is beskuldigde 

nr. 1.9? -- Ek kan hom nie terugroep in die geheue nie. 

MNR. BIZOS : Dra u kennis van die doeleindes van die Parents 

Association van Mamelodi? -- Ek sal daardie statistiek eers(20) 

moet nagaan voor ek di t vir u in detail kan gee. 

Wat bedoel u met statistiek? -- Dit is inligting vergader 

rondom vergaderings wat ons bereik deur middel van verslae. 

Persoonlik hat u enige kennis, persoonlike kennis van 

die doelstellings van die Mamelodi Parents Association? -­

Nee. 

Is u in staat om te erken of te ontken dat die hoof­

doeleinde van die organisasie was om die kinders wat skool­

klasse geboikot het terug te neem na hulle klasse toe? 

Sulke hoorsA inligting het my wel bereik. (30) 

Is u in staat om te erken of te ontken dat die l.eiers 

••• j van 
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van die UDF, soos beskuldigde nr. 19, mnr. Mo1efe, beskuldigde 

nr. 20, mnr. Lakota en beskuldigde nr. 21, die ouers behulpsaam 

was om n op1ossing te kry sodat die kinders terug skool toe 

kan gaan? Is u in staat om dit te erken of te ontken? -- Ek 

dra nie kennis nie. 

As dit we1 die manier is waarop die leiers van die UDF 

opgetree het, sou dit heeltemal teenstrydig gewees het met die 

beweerde erkenning waarvan u gepraat het? -- As dit we1 so was, 

ja. 

Was u by Emma Satekge se begrafnis? -- Nee, ek was nie (10) 

daar gewees nie, maar ek was in die omgewing gewees om die 

diens t e monitor. 

Wanneer was die begrafnis? -- Dit was hier so einde 

Februarie, begin Maart. 

Van watter jaar? -- 1984. Ek is nie seker van die datum 

van die begrafnis nie. 

Dra u kennis van die feit dat beskuldigde nr. 21, mnr. 

Moss Chikane, u toespraak daar ge1ewer het? -- Hy was we1 daar 

gewees. Of hy n toespraak ge1ewer het, kan ek nie bevestig 

nie. (20) 

En dat hy ook as die seremoniemeester opgetree het by die 

begratnis? -- Ek is nie bewus daarvan dat hy as seremonie­

meester opgetree het nie. 

As ek aan u ste1 dat by die begratnis beskuldigde nr. 21, 

mnr. Chikane, u oproep gedoen het op a1 die mense wat daar 

teenwoordig was om terug skool toe te gaan, is u in staat om 

dit te erken of te ontken? Ek kan dit nie bevestig nie. 

Ek w11 aan u stel dat hy daar - na hy die toespraak by 

die begrafnis gemaak het en aan die mense gese bet dat onder­

wys van bel.ang was en dat hull.e nie van die k:lasse af moet (30) 

wegbly nie, ongeveer a1 die kinders onmiddellik na die 

. . . I begrafnis 
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begrafnis terug skool. toe is, maar net vir n paar dae onge­

lukkig.--Ek kan dit wel bevestig. Daar was n paar dae gewees 

wat dit relatie! goed gegaan het in Atteridgevil.le/Saul.svil.le. 

Onmiddellik na die begra!nis? -- Dit was direk na die 

begrafnis. 

Is u in st~at om te erken of te ontken dat in die open­

baar die leiers van die UDF gedurende die tydperk die jong­

mense aangeraai het om terug skool toe te gaan? -- Nee, ek was 

nie daarvan bewua nie. 

As daar sulke openbare oproepe gedoen was deur die (l.O) 

leiers van die UDF, sou die oproepe heeltemal. teenstrydig 

gewees het met die beweerde erkenning wat mnr. Moss Chikane 

aan u sou gemaak het? 

HOF : Is dit nie betoog nie, mnr. Bizos? 

I1NR. BIZOS Dit is. 

!iQ£: : Dit kan u maar aan die einde van die saak vir my vertel. 

MNR. BIZOS : Ek is verwittig deur beskul.dif!;de nr. 21 dat u 

wel reg is in verband met die vergadering van 17 Junia 1983 

maar dit was nie die herdenking van die gebeurtenis van Soweto 

nie, dit was n vergadering van verskil.lende kerkgroepe. -- (20) 

Ek het dit so in my getuienis aangebied. 

GETUIE STAAN_g. 

HOF VERDAAG. HOF HER!!!. 

PHILIPPUS JOHANNES CORNELIUS LOOTS, nog onder eed 

KRUISONDERVE!GING DEUR MNR. BIZQ.§ (vervo18) : Kaptein, dra 

u kennis van die !eit dat daar n skakelkomitee gestig is 

bevattende die prinsipal.e van skole, gemeenskapsorganisasies 

en gemeenskapsleiers om die krisis in onderwys gedurende 1984 

te probeer oplos? -- Nee, ek is nie bewus van so n kommissie 

nie. (30) 

Was deal van die probl.eem gedurende 1984 en die begin van 

• • • I 1985 
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1985 dat die Departement sal~ die skole toegesluit hat? -­

Dit is korrek, die skole was gesluit gewees. Van die skole 

was gesluit gewees. 

Is u in staat om te erken of te ontken dat die doelstel-

ling van die skakelkomitee was om die skoliere te oortuig 

om terug skool toe te gaan an die Departementte oortuig om 

nie die skole te sluit nie? -- Ek is nie bewus van die fiaiese 

bestaan ~n so n komitee Die. 

En u is nie in staat om te erken of te ontken dat die 

sameroeper van die komitee gewissel bet van maand tot maand(lO) 

nie, van periode tot periode? -- Nee. 

En u is nie in staat om te erken of te ontken dat beskul­

digde nr. 21, mnr. Moss Chikane, n leidende rol in die komitee 

gespeel bet nie? - Ek is nie bewus daarvan nie. 

En dat hy een van die sameroepers van die komitee was 

om die probleem te probeer oplos? -- Eweneens is ek nie bewus 

daarvan nie. 

As dit wel so was, sal u saamstem dat die optrede van 

hom teenstrydig sou gewees het met die beweerde erkenning 

waarvan u gepraat het? -- As dit so was. (20) 

Dra u kennis of by genooi was van tyd tot tyd om die 

Parents Association se vergaderings ••• (Ho! kom tussenbei) 

~ : Is die Parents Association bierdie skakelkomitee o~ 

is dit iets andere? 

MNR. BIZOS : Nee. Die skakelkomitee was net die prinsipale 

en die leiers van die verskillende organiaasies. Die Parents 

Association was die ouers van die skoliere wat van tyd tot 

tyd vergader bet om te probeer die probleem oploa. Dit is 

die Mamelodi Parents Association. Weet u of by deur die 

Mamelodi Parents Association varr tyd tot tyd genooi was (30) 

om bulle te kom spreek in verband met die probleem? -- Nie 

... I uit 
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uit hootde van persoonlike kennis nie. 

Ek wil aan u stel dat beskuldigde nr. 21 nie teenwoordig 

was by enige openbare vergadering van MYO of die vergadering 

waarop dit gestig is of die vergadering waarop die grondwet 

van die organisasie bespreek is of enige ander openbare ver­

gadering nie. Is u in staat om dit te erken of te ontken? -­

Ek sal dit ontken. 

Ek wil dit aan u verder stel dat beskuldigde nr. 21 geen 

openbare vergadering van COSAS bygewoon het nie, maar dat by 

die Mamelodi Parents Association vergaderings verteenwoordi-(10) 

gers van COSAS ook teenwoordig was. Is u in staat om te s~ 

of beskuldigde nr. 21 enige vergadering bygewoon het wat 

deur COSAS geroep is, openbare vergadering wat deur COSAS 

geroep is? -- Net uit hoofde van inligting wat ek ontvang het, 

maar nie uit hoofde van persoonlike kennis nie. 

HERONDERVRAG~EUR ~~H!_~~ : Watter gedeelte van 

adjudant-offisier Du Toit se getuienis wat hy gelewer 

het het hy met u bespreek? Hy was eintlik ontsteld gewees 

toe hy in die kantoor ingestap het. Dit was die gedeelte 

wat gehandal het oor die onderhoud wat hy gevoer bet met (20) 

beskuldigde nr. 2~, deurdat dit in die hot hier bevraagteken 

was dat die beskuldigde gedurende 1983 wel by Kompolgebou was. 

Was dit al? -- Dit was a~ gewees. 

Die sogenaamde erkenning wat beskuldigde nr. 2~ tydens 

die onderhoud aan adjudant Du Toit gemaak hat, hat u dit 

beskou as n erkenning dat hy enige misdaad gep~eeg hat? -- Nee, 

hoegenaamd nia. 

Was die inroep van beskuldigde nr. 2~ om n onderhoud met 

hom te voer n uitsonderlike gebeurtenis of is dit n praktyk 

wat deur u toegepas word? -- Nee, dit is praktyk by ons. (30) 

Het u toe u bewus geword hat van die twee verhore, die 

... I een 
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een in Pietermaritzburg, die hoogverraadverhoor en hierdie een 

hier - was u bewus van wat die Staat se bewerings in die akte 

van beskuldiging was? -- Hoegenaamd nie. Nou nog nie. 

Ret u voordat u gevra was om bier te kom getuig beset 

dat u getuienis oor die onderhoud wat met beskuldigde nr. 21. 

gevoer is, van belang sou wees? -- Nee, glad nie. 

Hoe ver is Saulsvil.l.e en Atteridgevil.l.e in kilometers 

vanaf Mamel.odi ongeveer? -- 25 Kilometer. 

GEEN VERDERE VRAE. ------

!•INR. HANEK__QH : U Edel.e, die volgende getuie is Daniel. !ljgawu. (10) 

Dit is ook n getuie oor Tumaho1e. Dit is die eggenoot van die 

vrou wat vanoggend getuig het, Sal.amina. 

DANie"L MGAWU, v.o.e. (Deur tolk) 

ONDERVRAGING DEUR~. HANEKOM : U is die man van getui.e Sala­

mina Letsoenyo? -- Ja. 

U skoonvader is Richard Letsoenyo? -- Ja. 

Ken u twee persona met die name van Johannes Skosana en 

Jacob Mol.okwana? -- Ja. 

Was u bevriend met hull.e gedurende 1984? -- Ja, dit is 

manse wat aan my bekend was. (20) 

Was hull.e verbonde aan enige organisasie in 1984? -- Ja, 

TSO. 

!!Ql : Is di t nou Lister Skosana wat ons van praat en Barnard 

Mol.okwana? - J a. 

MNR. HANEKOM : Kan u on thou die voorval. waarin .mnr. HJ.al.e1e 

se besighede aangeval was in JuJ.iemaand 1984? - Ja. 

Het u gedurende daardie tyd by gel.eentheid met Skosana 

en Mo1okwana te doene gehad? Ek het hul.l.e net geken. Ek 

het niks meer as dit met hull.e te doene gehad .nie. 

Het u enige van hu1.1e by ge1eentheid in n sjebeen (30) 

... I ontmoet 
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ontmoet? - Ja. 

Kan u onthou wanneer dit was? -- Ek kan nie n presiese 

datum onthou nie, maar dit was gedurende Julie 1984. 

Nat het die aand in die sjebeen gebeur? -- Met hulle aan­

koms by hierdie sjebeen was ek alreeds daar. Hulle het by my 

kom sit en toe vir my gese dat ek vir my eggenote moet se dat 

sy my skoonvader meet se dat hy nou moet ophou met hierdie 

raadslede se betrokkenheid van hom. 

~ie van die twee het gepraat? Skosana ot Molokwana? 

Skosana. (10) 

Het hy gese waarom u skoonvader meet ophou om n raadslid 

te wees? Nee, hy het nie. 

Het hy gest§ wat sou gebeur as u skoonvader nie ophou of 

nie as raadslid sou bedank nie? -- Hy het gese my skoonvader 

se huis, voertuie en huurmotor sal aan die brand gesteek word. 

Deur wie het hy nie gese n1 e. 

Het u die indruk gekry dat mnr. Skosana grappies maak met 

u of was hy ernstig? -- Ek het dit gevat asof hy my eintlik in 

kennis stel dat ek op hoogte meet bly en dit aan my vrou moat 

oordra om my skoonvader daarvan te se. (20) 

Het u dit aan u vrou oorgedra? -- Ja. Met my aankoms by 

die huis, het ek dit oorgedra aan haar. 

Het hierdie twee persona, Skosana en Molokwana, by geleent­

heid by u en u vrou se huis gekom in daardie sel~e tydperk? 

Ja, hulle het. 

Het hulle gereald daar gekom of nie gereeld nie? -- Hulle 

het Die gereeld daar gekom nie. Wat gebeur het, is op n dag 

het ek u boek geneem vanaf Molokwana, dit was u biblioteekboek. 

Die dag wat hulle daar was, het hulle die boek kom haal. 

Die dag toe hulle die boek kom haal het, was dit voor of(30) 

na hierdie voorval by die sjebeen? - Na die ontmoeting by 

... I die 
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die dranksmokkelhuis. 

Lank daarna of hoe lank sou u s~? -- Dit was nie lank nie. 

As u moet skat, was dit weke of maande? -- Ek skat dit 

ongeveer n week. 

Hat enige van die twee Skosana of Molokwana by geleentheid 

weer vir u ges~ dat u skoonvader moes bedank of nie? Ja, 

hulle het, maar op hierdie geleentheid hat hulle met my vrou 

gepraat, want ek was nie pal by hulle gewees nie. Ek het in 

en uit die huis beweeg, want ek was besig. 

Het u die gesprek tussen hu1le en u vrou gehoor of nie?(lO) 

Ek het van my eggenote verneem dat die persona oor die bood­

skap gepraat hat wat ek vroeer aan haar oorgedra het. 

Was daar daardie besondere dag ook ander mensa by u huis 

of kan u nie onthou nie? -- Daar was ander persona gewees 

saam met wie ek buita by die voertuig besig was. 

Hat u skoonvader later as raadslid bedank? -- Ja. 

CROSS-EXAMINATION BY MR ~ Is the place where you met 

Skosana, Lister Skosana known as the ~~ldoppie shebeen? -- Yes. 

And were you seated there alone or with your friends 

drinking? -- I was alone. (20) 

And !or how long had you been drink1ng when they approached 

you? It was not more than halt an hour. 

We will try and cut it short. Your wife told us that 

when you came home you were drunk but not so drunk? Do you 

agree to that? 

COURT : I do not know that she agreed that he was drunk. You 

put it that he was drunk and then she said he had been drinking. 

That was the gist of the cross-examination. It continued tor 

a couple o! questions. You put it he was very drunk. So, 

she said he had been drinking. 'N.hat exactly that means, I (30) 

do not know. 
• •• / MR BIZOS 
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MR BIZOS I thought that we finished up saying that he was 

drunk, but not so drunk, but any way, be that as it may. 

COURT : That is the impression you got, but I did not. 

I•ffi BIZOS For how long did you stay in this shebeen that 

day, both before the arrival of Skosana and after Skosana had 

left? -- As I said originally that I was there for about half 

an hour when they came and I remained with them there until I 

left, meaning that I left them behind at the shebeen. I would 

say it was about an hour that I had been there. 

How much did you have to drink? -- About three quarts.(lO) 

Three quarts of what? Beer. 

That is six pints of beer? -- I do not know. 

How much of the three quarts have you drank before Lister 

and Barnard came there? -- I had already consumed one and a 

half. 

Do you recall that the prosecutor asked you whether you 

took this threat seriously? Do you recall that? -- Yes, I do. 

Do you recall what your answer to the prosecutor was? 

Yes, I do. 

What was your answer? -- I said in my answer to the (20) 

question, that I took it that these people are making me aware 

because they are people who are known to me and they know that 

I am married to the person referred to. 

So, if you were to answer the question that was asked of 

you by the prosecutor directly, were they serious, would the 

answer be yes or no? -- No would be the answer. 

COURT : Meaning that they were not serious? -- Yes. 

They were joking? -- Not necessarily joking, but they 

were just making me aware. In order to quality that, I would 

say they were not serious, the reason being that they did (30) 

even make mention of the people who were going to do that and 

... I they 
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they are people that ~re known to me. 

Did they intend, according to you, that you take it 

seriously or did they intend, according to you, that you merely 

take it as empty talk? -- I would not say they were serious, 

but what I can say is, they were just making me aware in order 

to inform my wife about what they made me aware of. 

~m BIZOS : Let us be serious about it now. There are two or 

three possibilities. That they are either making a shebeen 

joke, which was not to be taken seriously, or they were serious 

and that they were really using you as an instrument to (10) 

warn your father-in-law of the harm that would befall him if 

he did not resign from the council? I want to give you the 

third possibility. That you were in such astate of intoxica­

tion after the one and a half or two or possibly three quarts 

of beer that you cannot say which of the two - what the posi­

tion really was? 'i.hich of the three you want to adopt? 

The very first one which was put to me. 

That it was just a shebeen joke? -- If that what you had 

put to me originally that this was just a joke, which was not 

much serious, then I would say that is the appropriate (20) 

answer. 

Did you laugh when this joke was made? -- No. 

Then why was it a joke? Was it a joke that failed? 

What I said is, these people were making me aware,although 

they did not appear to be serious about it, but they were making 

me aware. That is what I am saying. 

COURT : Did you get the impression that they seriously wanted 

you to convey what they were telling you to somebody else or 

that it was just empty talk? -- Yes. 

Yes what? - What I mean is, the manner in which they(30) 

were talking,they were not that serious really, except to say 

... I that 
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that they were just making me aware that I must pass the 

message. 

. . Did only one of them speak or did both of them 

speak? -- Only one of them spoke. 

r.vas that Mr Skosana? - Yes. 

Can you recall at what time this was? That is when they 

came to you at the shebeen? -- It was the early night, I 

would say a!ter dusk. 

What time more or less? -- Between 18h00 and 19h00. 

For how long did they remain in your company? -- (10) 

They were not long with me there. In fact, after this message 

was conveyed to me by them, I already started preparing myself 

to leave in order to prepare for the following morning. 

Let us try and get a date from you. Do you recall that 

the burning of the shop of r•lr Hlalel.e was on 1.5 July? -- All 

I remember is the month. What the exact date was, I cannot 

remember, because the day in question, that is the day of 

the incident, I had gone to work. On my return the place was 

already burnt down. 

What work do you do? - AECI. That is in Sasolburg. (20) 

COURT : Asea Electric? - No explosives chemical industry. 

MR BIZOS : African Explosives and Chemical Industry. -- Yes. 

Do you work on Sundays? -- Yes, I do work on Sundays. 

Do you remember that it was on a Sunday that Mr Hlalele's 

shop was burnt down? -- Yes, if my recollection is correct, 

I would say it was a Sunday. 

Do you recall.. that some time in August you must have 

gone to make a statement to the police? -- Yes. 

4~d at the time that you made the statement to the 

police, were the events still fresh in your memory? (30) 

Yes. 

. .. I If 
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If the prosecutor in the court in which you gave evidence 

before you gave evidence here in a document handed in by way 

of further particulars said that this conversation was supposed 

to have taken place on 10 July 1984, if that happened, is it 

possible that that is correct? You said in your statement 

that it happened on 10 July 1984? -- I cannot understand what 

this question is meant for, because I have already told tha 

Court that I do not remember the exact dates, except for the 

month which was July. 

Would it not be correct to say that you are not really(lO) 

sure whether this conversation occurred before or after 

~~ Hlalele's shop was burnt? -- Which conversation now? Do 

you mean the conversation in court at Parys? 

• • • 

No, in the shebeen? 

(Court intervenes) 

Because, let me try and make it clear 

COURT Let us just ask him the question. He has not been 

asked that yet. Was the conversation in the shebeen before 

or after the burning of Hlalele's supermarket? -- It was after 

the burning of the supermarket. 

~BIZOS : But if the prosecutor gave the date as 10 July(20) 

he must have got the date from a statement other than yours? 

Because you made the statement at a time when your memory was 

still fresh? -- Most of these things took place during the 

course of July and therefore I cannot remember the dates. 

Even the case in ~rys was postponed on many occasions to later 

dates. Therefore I am not in a position to remember exactly 

what the dates were. 

Your evidence before His Lordship here was that they were 

merely informing you? -- Yea. 

And, if I understood your answer correctly to His (30) 

Lordship's question, they really left it to you, as to 

... I whether 
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whether you should carry it over or not? -- Yes, but they then 

insisted that I tell my wife. 

Did they insist at the shebeen that you should tell your 

wife or did they insist thereafter that you should tell your 

wife? -- At the shebeen. 

You then must have taken it very seriously, because they 

told you you must tell your wife? -- As I have already said 

to His Lordship at first it did not look that serious to me. 

As far as I am concerned they were just making me aware of it. 

Did you take it as a threat at all? -- Yes. 

It was a threat? -- Yes. 

(10) 

And you took it as a threat? 

coupled with making one aware of it. 

Yes, a threat which is 

And you always regarded it as a threat? -- Yes. 

Did you tell your wife about this conversation and did 

you tell your wife that there were threats uttered to you in 

relation to her father? -- Yes, the threat which I carried 

over was that she was to go and tell her father to resign as 

a councillor because otherwise his house and vehicles are 

going to be set alight. (20) 

Were you happy with the fact that your father-in-law was 

a councillor? -- I am not in a position to give any comment 

because really I did not know what is it all about. I was 

not against him as a councillor. I did not have any interest 

in it. 

Did you tell your wife that you thought it was a joke? -­

Or that it was a threat? -- I told her that this was informa-

tion to make one aware being a threat. 

You did not tell her that you thought it was a joke or 

did you tell her? -- No, I did not.· 

And did you tell her that you considered it a threat 

... I and 

(30) 



Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017

K331.41 - 5 237 - MGA'.VU 

and that you considered it advisable that she should convey 

thia threat to her father? -- Tr'ihat I said to her was, I took 

this to be an advice about a threat which I feel she must 

convey to her father. 

It follows therefore that you did not tell her that it 

need not be taken seriously because you considered it a joke? 

-- I did not give any explanation to my wife as what my inter­

pretation was of the whole thing. All I said to her was to 

convey the message as it is. 

You did not indicate to your wife that you thought (10) 

it was just a joke and it was not really necessary to convey 

it to her father? -- As I have already said that I was just 

passing the message for her to deliver the same message to 

her father. 

Was this threat made only once or was it repeated? That 

is at the shebeen? -- At the shebeen it was only made once. 

By just one person or by both persons? -- By one person. 

Was that r.1r Skosana? -- Yes. 

Did ~~ Molokwana not say anything at all? -- He supported 

what Skosana had already said. (20) 

How did he express his support? -- He repeated the same 

words that I must tell my wife to go and tell my father-in-law 

to resign as a councillor. 

Did he say what would happen to your father-in-law if 

he did not resign as a councillor? -- That is why I say he 

repeated exactly what Skosana had said. For instance men­

tioning the personal property which was going to be set alight. 

So, that both persons mentioned the same - used the same 
• 

words and made the same threat? -- Yes. 

Is your evidence here today that you do not know what (30) 

was said - you yourself did not hear anything that Skosana or 

. . . I Mol okwana 
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Molokwana said to your wife when they came to your home? -­

Yes, as I have already said in my evidence that while they 

were there I was moving in and out the house and when they 

were there, they were there to get this book. I told them 

that I was busy outside. 

You yourself did not hear anything being said by either 

Skosana or Molokwana about your father-in-law atthe time that 

they were in your house? -- No. 

ind you did not hear any direct conversation between 

your wife and the two Skosana and Molokwana when they were (10) 

outside the house? -- Yes. 

Do you know when for tha first time your wife spoke to 

her father about these threats? -- No, I cannot recall anything, 

because in the first place I have already explained that most 

of the time I was not home. 

When you saw Skosana and Molokwana come to your house 

speaking to your wife, had you received a report from your 

wife as to whether or not she had communicated a threat to 

her father? -- Because of the fact that this thing happened 

long ago in 1984, I cannot recall exactly what happened and(20) 

when. All I can tell His Lordship is at one stage on my 

return from work my wife made a report to me that she had taken 

the message to my father-in-law. Whether that happened before 

the visit by Skosana and Molokwana to my residence or not, 

that I cannot recall. 

After the threat was made for the first time at the shebeen, 

were you not sufficiently interested to ask your wife whether 

she had carried the message over and what your father-in-law's 

attitude was? -- That is what I have been just saying. I 

cannot remember because I remember at some stage on my (30) 

return from work that she told me she had taken the message • 

... I Do 
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Do you recall whether or not there was a boycott o~ your 

!ather-in-law's taxi because he was a councillor? -- I heard 

about that being talked about. Otherwise I was very little 

informed about what was happening, because as I have already 

said that most of the time I am not around, I am at work. 

Did you ever become aware of the fact that your father­

in-law must have been in a conflict situation with himself, 

that his community was saying "If you want us to make use of 

your taxi with which you are making your living, you should 

stop being a councillor". ','iere you aware of that? -- I (10) 

heard about it, but I was not ~~11 informed as to what was 

happening. 

Did you also hear that on the other hand the authorities 

were not happy that councillors should resign, because that 

would show that the council system was not working? -- Yes. 

And that your father-in-law would not have known which 

way to turn, because there were pressures and counter-pressures? 

-- Yes. 

COURT : Yes, what? About the pressure from the community 

that he must resign as a councillor. (20) 

And what else? ~d a previous question which was asked 

from me whether I did come to know about the pressure from 

the community that they are not going to use my father-in-law's 

taxi, until such a time he resigned as a councillor. That is 

what I overheard people saying. 

MR BIZOS : The other question to which you said yes, was this. 

That your father-in-law had a conflict situation, because the 

authorities did not want him to resign? -- Just repeat that 

one? 

COURT : Listen, if you do not understand the question, do (30) 

not say yes. It is no good arguing this case with this 

.... f witness 
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witness, ~~ Bizos. Stick to the factual issues. If he does 

not know about it, he does not know about it. 

MR BIZOS :·/ell, except that he said that he knew about it. 

COURT : Well, let us ask him again. 

~BIZOS : Do you agree that in your community and in your 

family it was known that the authorities would not welcome 

your father-in-law's resignation? -- That one I do not know 

much about, because as I said, I was not much interested in 

his involvement as councillor and in most cases I did not visit 

my father-in-law. (10) 

You see, what I am going to put to you is that an allega­

tion that he was threatened to have his property destroyed 

would possibly solve the conflict that your father-in-law 

was in? -- That question is not clear. 

What I am going to put to you is that in fact the reason 

for the complaint of the threat may have been the conflict 

situation that your father-in-law found himself in? 

COURT Just a moment, Mr Bizos. Are you putting it that 

there was not a threat, because I understood you the other 

day to say or somebody to say that there had been a threat(20) 

but it had only been ajoke. That was the evidence of Skosana 

in court. 

MR. BIZOS No, I do not remember saying that. As I told Your 

Lordship that I have no knowledge ••• (Court intervenes) 

COURT : I find it strange that you did not put this story 

of the conflict situation to the prime witness, that is the 

man who laid the complaint. 

MR BIZOS I did not at that stage have the contradictory 

evidence that I now have in relation to the circumstances. 

I am about to put to the witness counsel'snotes of a con-(30) 

tradictory nature in the other court and this is why, at the 

... I stage 
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stage when I had no such information, it would have been 

incorrect for me to put it, but now that there are these con­

tradictions, I may be entitled to put it. 

COURT : Well, put it to the witness. --
MR BIZOS You see, I am going to put to you that this 

suggestion ot a threat was one of the ways in which your 

father-in-law could get out ot his conflict situation of the 

authorities not wanting hi.m to resign and his wanting the end 

of the boycott of his taxi. Have you any comment to make 

on that? -- No. 

~ell, you see, I a.m. going to put to you what you were 

recorded to have said in the court below. 

COURT : Below what? 

MR BIZOS In the Regional Court in Parys. You remember 

that you gave evidence in Parys? -- Yes, I still remember 

that. 

(10) 

Did you say that - perhaps I should read it in afrikaans. 

"Sit in 'n si tka.mer by 'n tafel alleen." Did you say that? -­

Watter sitka.mer? 

Well, did you say that "in 'n sitkamer by die Maldoppie."(20) 

Yes, I did. 

"Beskuldigde het laat daar opgedaag plus-minus 7,30 

namiddag." -- Yes, that is TAhat I said. 

"Ons ken mekaar"?-- Yes. 

"Hy het by my kom sit"? It is correct. 

Is it correct that the accused in the dock was Skosana? 

-- Yes. 

"Ek het met beskuldigde gepraat en moat my vrou vertel 

dat sy moat my skoonpa s3 hy moet bedank." - 1Nhich was the 

message I got trom Skosana to go and tell my wite to convey(30) 

that message to my father-in-law that he, my father-in-law, 

... I should 
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should resign. This he said in the presence of Molokwana. 

"Ek het hom nie uitgevra daaroor." -- Dit is korrek. 

"Enige dreigemente?" Do you remember that you were asked 

that question whether there were any threats? -- There are 

certain things that I can still. remember as to what was happe­

ning in that court, but because of the fact that the case 

was postponed on many occasions waiting for Molokwana, I 

cannot real.l.y remember exact what questions were asked from 

me. Another reason is this, the presiding officer there, his 

attitude was not of the best. (10) 

Are you saying that you did not give evidence there 

freely and voluntarily? You were not comtortabl.e in giving 

your evidence? -- What I mean is, I was tree, but while giving 

evidence the presiding officer would time and again chip in 

in a way that one would interpret he was not reall.y a person 

who was kind enough to be listening what was said. 

COURT : Let us get on with the case. Will you read to him 

the whole evidence and not take one question by one question. 

It is impossible for anybody to remember whether he was asked 

this particular question. (20) 

MR BIZOS : "Enige dreigemente? Antwoord Geen dreigemente. 

As nie bedank, sal dit of dit gebeur? Antwoord Hy hat dit 

genoem. Hy het gas~ as hy nie bedank sal huis en motor aan 

brand steak. Dit is al wat hy gese hat. Ek het n tydjie 

daar vertoef en dan verlaat. Ek hat dit vir vrou gesA en s3 

sy moat dit oordra. Ek was nie by nie en weet nie of sy dit 

vir hom s~ nie. Ek sal s3 dit is net n grap wat beskuldigde 

gemaak het. F~ hat dit net aan my vrou so oorgedra. Die 

maniar waarop hy gepraat het, was n grap. Dit maak geen saak 

of hy dit oordra of nie. Ek het dit gevat as n grap en (30) 

wil skoonpa net skrik. Dit was net aen keer gepraat. Later 

··· I beskuldigde 
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beskuldigde was by my huis. Plus-minus week later. Die 

eerste keer dat beskuldigde dit gese het, hy was met Molokwana. 

Toe hy by my huis kom was hy saam met Molor~ana. Ek en vrou 

by huis. 3eskuldigd e en Holokwana ko.m in my huis. Die rede 

daarvoor dat Holokwana 'n boek kom vra het. :(.!olok".Yana se boek 

en ek het dit geleen. Hulle het iets daar gepraat. ~eskul­

digde hat gepraat saam met my vrou. Hy het saam met my vrou 

gepraat cor my skoonpa meet bedank. Beskuldigde het vir my 

vrou gese en na skoonpa meet gaan om van raad te bedank. Hy 

het bygevoeg dat as hy nie bedank nie, sal skoal en kar (10) 

brand. Hulle is toe weg. Vrou het dit oorgedra aan skoonpa. 

Ek was nie by nie. Toe met vrou gepraat was ek nie by nie. 

Ek was buite. Ek het bietjie geluister en toe was uit na my 

motor. In watter trant bet hy dit gese? Ek sal se dit was 

'n grap. Ek sal se dat hy geen opset gebad het om dit te doen. 

Dit was net n grap. Hy het geen opset om die eiendom te 

beskadig nie. Was hy ernstig dat dit oorgedra moat word aan 

vader. Nee, ek beskou hierdie dinge maar net as n grap. 

Jy hat nie geweet of hulle ernstig is of nie? Ek vertel 

Hot dat ek is n:ie ernstig nie. " Did you say all that? (20) 

Yes. 

Including that there was a threat to burn the school or 

was that a mistake? -- No, that one must be a mistake, because 

no mention was made ot a school. 

1ihen you gave that evidence, were you telling the truth 

to the best ot your ability? -- Yes. 

Let us just take ~ couple ot aspects on it. Do you 

recall that you were asked or that youssaid that this utterance 

or whatever it was that was said, was just only once? -- Yes. 

It could not have been correct if your evidence before(30) 

His Lordship is correct, because you told us that it was said 

... I by 
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by Skosana and thereafter it was repeated by Mol.okwana? 

I say this was said once because the same message and wording 

is being conveyed to me by two different people. Because of 

the message being the same message, I took it to be one. 

The other aspect that I want to ask you about is. !N.hen 

you were asked directly by the prosecutor apparently whether 

there were any threats, you said no, there were no threats? 

COURT Is that correct, ~~ Bizos? He did speak of the 

threats. That is acceptable to two meanings "Enige dreige­

mente", meaning were you threatened or was somebody else (10) 

threatened. So, it could have been taken up in two ways. 

You cannot read that into that record. Is that a record that 

you are reading ot? 

i.ffi BIZ OS : No, notes of counsel. 

COURT : Well, then it does not mean anything. You cannot 

put it to him. If the question is "Enige dreigemente", it can 

mean "enige dreigementa" to your father-in-law or "enige 

dreigemente" to you. 

MR BIZOS Except in the context ••• (Court intervenes) 

COURT It is no good arguing about a thing that is not (20) 

clear and then attempting to pin the witness down. Why do you 

not ask him about more important matters which are in it? 

Because immediately thereafter ha said there was this threat 

of the burning of the house. 

MR BIZOS : I am mindful of that, apparently ••• (Court inter­

venes) 

COURT : I am not arguing with you. It is merely a question, 

you are not allowed to put that in that way to this witness. 

MR BIZOS : Do you recall that you told the magistrate that 

it was a matter of indifference to you as to whether your (30) 

wife made a report to her father or not? -- I cannot quite 

... I remember 
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remember this, because it happened long ago. 

But as you are standing there now, what do you say? ~as 

it a matter of importance to you as to whether your wifa 

K332 carried over the message after the shebeen talk or not? 

I would say it was a matter of importance because these people 

~ere making me aware that my father-~-law must ba made aware 

that he should resign. 

Did you, as you apparently have told the magistrate, 

tell your wife that you thought that they were joking? 

I said to my wife, from my view these people were not (10) 

serious in saying whatever they said, which is the message 

I decided to carry over to you. 

Is it correct that you did not hear any part of tha con­

versation between Skosana and Molokwana when they visited 

your house? -- Yes, that is true. I did not hear anything. 

And nothing - was there any conversation between your 

wife and Skosana and !-1olokwana outside the house? - I cannot 

quite remember that. 1-!ay be they did have a talk outside 

theret but because I was a bit far from them busy repairing 

the car which we were going to use in going away, I cannot(20) 

recall that. 

How long after the departure of Skosana and Molok:wana 

did your wife report to you what they might have said in the 

house? -- It was not long because at the time she gave me 

the message as to what they were saying to her, it was at 

the time that we were busy washing in preparation to leave, 

because we were going to leave together after having repaired 

the car. 

To go where? -- To Sebokeng. 

Just for a few hours? -- No, for days. We left on a (30) 

Saturday and only returned on the Sunday afternoon • 

... I CCURT 
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COURT : The next Sunday or the day a~ter? -- The followL~ 

day in the afternoon we returned. 

~m BIZOS : Did you compare notes with your wife? Did your 

wife regard this as a serious threat or did she also say that 

they were joking? -- I would not say she took it like a joke, 

because of the fact that the person referrgd to is her father. 

I will say she took it as a threat and therefore hurried to 

go and tell her father about it. 

·N'hen did she hurry to go and tell her father about it? -­

Because of the fact that this happened long ago, as I have(lO) 

already said, I cannot quite remember as to whether she told 

him about the first threat or after the second threat. 

But do you know how long after the second threat she 

went and told her father? -- No, I cannot remember anything 

about that. 

How far apart do you and your father-in-law live or lived 

in 1984? -- Because of the fact that we are staying in the new 

area, that is where the new houses were put up, they are 

staying in the old section of the township. 

You have. a car and your father-in-law has a taxi. (20) 

Has your father-in-law have a telephone? -- No, he does not 

have a telephone. 

You have no knowledge of your wife going to her home on 

the same day as Skosana and Molokwana came and visited at 

your house? - No, I cannot remember that happening. I do 

not know. 

HERONDERVRAGING DEUR MNR. HANEKOM : Geen vrae • .. 
ASSESSOR (NR KRUGEL) Communication in Tumahole, is there 

a telephone anywhere in Tumahole? -- There are telephones at 

the post-office and the Administration offices. (30) 

If you want a taxi, can you telephone for a taxi? Yes, 

••• I that 
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that is when the person you are phoning is a taxi owner who 

is having a telephone installed at his residence. 

Your father-in-law does not have a telephone in his 

residence? -- No, he does not have one. 

~nd there is no other telephone that you can reach him 

on? -- There is a house in which a telephone bas just recently 

been installed, but I do not know what the number is. 

NO FURTHlh~ QUESTIONS. 

~mR. F~f&[OM : U Edele, die volgende getuie meet ek aansoek 

doen dat hy ie_camera getuig. 

gQE: Sal u die publiek vertel dat hier n aansoek is dat 

die volgende getuie in camera getuig en dat ek verplig is om 

die aansoek aan te hoor in c~ en dat ek my beslissing 

bekand sal maak binnekort. 

HOF WORD ONTRUIM. 
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